
BME Nemzetközi Kapcsolatok 2009/10. tanév 
(Dr. Moson Péter dékán, nemzetközi rektorhelyettes1)  

Nemzetközi kapcsolataink vezérlı elve ebben a tanévben is Rektor úr programja volt:  
„Prioritásokat rendeltünk egyetemi szintő nemzetközi kapcsolatainkhoz: 

1. elsı helyre helyeztük a hallgatócserék támogatását: a Karoktól olyan mértékben és 
minıségben kérünk idegen nyelvő oktatási programokat, amilyenben a hozzánk 
érkezı cserehallgatók megfelelı színvonalú kiszolgálása szükségessé teszi, 

2. megújítottuk és egyszerősítettük a külföldi hallgatók felvételének és kiszolgálásának 
rendjét, 

3. jelentısen csökkentettük aktivitásunkat azokban a nemzetközi együttmőködésekben, 
amelyek kevés érdemi eredménnyel jártak, 

4. a nemzetközi tudományos együttmőködésekben való részvételt a karok és a 
tanszékek feladatává tettük.” 

Az alábbiakban részletezésre kerülnek az idén elért új eredmények (az elıbbi számozás 
szerint). 

1-2. Az Erasmus és Csereprogramok Iroda (KTH ECSI) munkatársi állománya stabilizálódott 
(2,5 fı). A BME elnyerte az éves Erasmus fıpályázatot (teljes támogatás kb. 500.000 
EURO). A be-, illetve kimenı Erasmus hallgatók száma kiegyensúlyozott (kb. 200-200 fı). 
Létrejött szemeszterenkénti bontásban a kari „állandó” tantárgykínálat. Sokat fejlıdött a 
magyar, illetve angol nyelvő honlapok, könnyebben elérhetıek a www.kth.bme.hu , illetve a 
www.bme.hu részrıl angol nyelvre váltva. Megvalósult a kimenı hallgatók on-line 
jelentkezése, a jövı évre jelentkezık száma megduplázódott (több mint 400 fı). A bejövı 
hallgatók nyilvántartása, a jegyek beírása stb. még nem történik teljes körően elektronikusan. 
A KTH ECSI megkezdte több már korábban is létezı egyetemi szintő csereprogram 
menedzselését (pl. ATHENS 1 hetes részképzések; TIME, 4TU nyári iskolák). Az újonnan 
szervezett programokkal (pl. Vanderbilt Egyetem) szintén ez az egység foglalkozik. A BME 
EHK (Egyetemi Hallgatói Képviselet) megnövelte aktivitását e téren (pl. hallgatói 
ösztöndíjalap létrehozása külföldi tanulmányokra, az on-line regisztrációs rendszer 
létrehozása, mőködtetése, jó a kapcsolat az ECSI munkatársaival. 

3. Az egyetemi szintő nemzetközi kapcsolatokról (szervezeti tagság, eseményeken való 
részvétel, be-, kiutazó keretek stb.) a BME Szenátusa dönt. A 2010. évben ezek  
finanszírozására szerény összeget költünk (kb. 12,5 mFt). Mindemellett a BME képviselteti 
magát nagy egyetemi szövetségekben (pl. EUA  - European University Association), szakmai 
irányultságú átfogó szervezetekben (pl. CESAEER  - Conference of European Schools of 
Advanced Engineering Education and Research), regionális szakmai együttmőködésekben 
(pl. 4TU – Bécs, Budapest, Pozsony, Prága mőegyetemei). Összesen 12 szervezetben 
ıriztük meg tagságunkat, és ezek többsége tartalmaz hallgatói, oktatói csereprogram 
elemeket is. 
Kialakult, mőködik a BME új bilaterális egyetemi szintő nemzetközi együttmőködési modellje. 
Ennek lényege: a BME legfelsı vezetése általános keretszerzıdéseket ír alá, a tényleges 
programok (beleértve az oktatási, kutatási, finanszírozási részt) kari kertekben folynak. A 
külföldi partner kezdeményezésére több ilyen keretszerzıdés is aláírásra került (pl. 
Paristech, Dankook Egyetem). 
Az egyetem vezetése által kiemelt fontosságúnak tekintett innováció témához kapcsolódóan 
történt néhány külföldi program is (pl. a „Central and Eastern European Metropolitan 
Universities of Technology Cooperation Platform” keretében). 
A BME házigazdája volt a Nemzetközi és Tudományos Csoport (KTH NTCS), KTH ECSI és 
más kollégák szervezésében néhány egyetemi együttmőködéssel, tapasztalatcserével 

                                                 
1 Itt a saját tevékenységem leírását adtam meg. A végleges egyetemi anyaghoz ez kiegészítendı az egyetemi 
szintő nemzetközi együttmőködésben érintett többi szereplı (Rektor Úr, Igazgató Úr stb.) eseményeivel. 
Vélhetıen egyes részek törölhetık is. 



foglalkozó (nem szakmai) rendezvénynek is (pl. AUF – Franciául Oktató Egyetemek 
Világszövetsége Regionális Szakértı Bizottságának ülése). 

4. A kari kollégák kérésére éves szintén kb. 50 alkalommal került sor különbözı idelátogató 
delegációk, vendégek fogadására. Ennek is kialakult a módszere. A rektorhelyettes fogadja 
az érintetteket, ismerteti velük az egyetem általános politikáját, átad a rendelkezésre álló 
anyagokból. Ezt követıen a nemzetközi igazgató részletes egyetem bemutatást tart, kitérve 
az adott régió, egyetemmel való korábbi együttmőködésre. Utána kezdıdnek a tényleges 
kari együttmőködési tárgyalások. 

Továbbra is úgy látom, hogy jó a munkakapcsolatom a nemzetközi ügyekben leginkább 
érintett egyetemi vezetıkkel (Dr. Péceli Gábor rektor úr, Dr. Szabó Mihály KTH igazgató úr, 
Dvorszki László nemzetközi igazgató úr). 
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BME Nemzetközi Kapcsolatok. El ıttünk álló feladatok 2 (2010. év nyarán, illetve azután) 
 
Rövid távon (max. néhány hónap) 

A KTH ECSI átköltöztetése az új, megfelelıen felszerelt irodába (Szabó Mihály igazgató úr). 

A 4TU szeptemberi magyarországi ülésének megszervezése. 

A bejövı Erasmus hallgatók on-line regisztrációjának megoldása. Ez már kb. 95%-os 
készültségben van (KTH ECSI munkatársai). 

A külföldi hallgatók azonos kezelése a magyarokkal még hiányzó adminisztratív elemei 
(Szabó Mihály igazgató úr). 

Aktív egyetemi tevékenység a „ranking” témában (Rektor úr). 

 
 
Közép távon (max. 1-2 év)) 

Az Új kormányzattal tisztázandó a BME idegen nyelvő (NEM a régi típusú térítéses) 
képzései számának megnövelése érdekében3: 
A két és / vagy kettıs diploma kiadásának (külföldi hallgató részére) a feltételei. 
Mesterképzéseink angol nyelven történı meghirdetésének feltételei (beleértve a 
finanszírozást is). (Rektor úr Jobbágy igazgató úr és Moson rektorhelyettes úr által 
elıkészített anyag alapján). 

Mérlegelni, hogy milyen nemzetközi szervezetben kívánunk aktívabb szerepet betölteni (pl. a 
CESAEER Board tagságunk most szőnt meg), illetve mikor vállalkozunk az esedékes soros 
elnökségre. 

A KTH és az ICEPE (Information Center for Engineering Programs in English) kapcsolatának 
tisztázása. 

Gazdagabb egyetemi szóróanyag, ajándék választék létrehozása. 

(Az utóbbi 3 pont megvalósításához valamelyest módosítani kell prioritásainkat is). 

                                                 
2 Zárójelben megadnám, hogy véleményem szerint kinek kellene kezdeményezni ezek elvégzését. 
3 E téren sok kezdeményezés történt már, de a kép nem világos. Még a nyári szünet elıtt készítek errıl egy 
összefoglalót. 


